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Kövér Lászlб
az Országgyű lés elnöke részére

	Írásbeli kérdés

Helyben

Tisztelt Elnök Úr!

Az Alaptörvény 7 . cikk (2) bekezdése alapján, figyelemmel az Országgyűlésről sz616 2012 .
évi XXXVI. törvény 42 . § (8) bekezdésére, valamint az egyes házszabályi rendelkezésekr ől
szóló 10/2014 . (II . 24.) OGY határozat 124 . § (1) bekezdésére, kérdést kívánok benyújtani
а Kormány tagjainak feladat- és hatásköréről sz616 152/2014. (VI. 6.) Korm. rendelet 48 .§
10. pontja szerinti feladatkörében eljáró Balog Zoltán Emberi Erőforrások Minisztériumot
vezető miniszterhez,

„Ahol az államosítás bércsökkenéssel járt:
avagy miért csökken а gyógypedagógiai asszisztensek bére? ”

címmel .

Tisztelt Miniszter Úr!

Szeptembertől jóval kevesebb bért kapnak az érzékszervi fogyatékkal él ő gyermekekkel foglalkoz ó
gyógypedagógiai asszisztensek . Vannak, akiknek 20 százalékkal csökken а keresetük, mivel egy
márciusi kormányrendeletben elv ettek tőluk bizonyos pótlékokat, а bércsökkentés miatt pedig egyre
többen mondanak fel . А problémára а КLIK egyelőre nem reagált érdemben .

Három civil szervezet felhívásukban arra kért minden olyan gyógypedagógiai tanár, akine k
asszisztens segíti munkáját, illetve mindenkit, akik átlátja az általuk végz ett munka fontosságát,
hogy csatlakozzanak а felhíváshoz. Mint írták, ne legyen senki se gyáva és álljon ki azokért,
akik "folyamatosan, napi nyolc órában vannak jelen azok köz ött а gyerekek között, akik között mi
4-5-öt, akik sziikség esetén gyerekek orrát és fenekét törlik, intimbetétjeit cserélik, fénymásolnak ,
segítenek előkészíteni és elrakni а tanítás eszközeit" .

Ugy látszik, hiába mondta annak idején Нoffmann Rózsa, hogy senkinek nem csökkenhet а bére а
pedagógus- élеtpálya bevezetése után . А gyógypedagógiai asszisztensek bére nem hogy nem
emelkedett, még csökkent is szeptembertől . Zuglóban, – ahol a legtöbb érzékszervi fogyatékosokkal
foglalkozó iskola működik – volt olyan asszisztens, akinek а bére bruttó 19 ezer forinttal lett
kevesebb . Ő csak egy abból а közel száz, nevelő-oktató munkáját segítőbő l, akik hasonlóan jártak
itt. Szeptember elején ugyanis а helyi tankerületi vezető értesítette az iskolaigazgatókat arról, hogy



egy márciusi kormányrendelet alapján –ami többek között а pedagógusok átsorolását és а pótlékok
egységesítését tartalmazta – а pedagógusok munkáját közvetlenül segítőktől elvesznek bizonyos
pótlékokat .

Korábban s а gyógypedagógiai asszisztensek, NOKS-os dolgozók (nevel ő-oktató munkát közvetlen

segítők) az alapbéren felül különböző plusz anyagi juttatásokat kaphattak, úgymint а nehéz
körülmények után járó (6000 forint), а felzárkóztatási (3000 forint) és egyéb pótlékot (10 000
forint) .

Ahogy az iskolák államosítása előtt а tanárok esetében nem minden iskola ado tt cafetériát, úgy itt i s
а fenntartó határozta meg, kinek melyiket adja . Ám а kormány – ahogy а tanárok esetében is – itt
sem mindenkire terjesztette ki az összes pótlék megfizetését, hanem inkább elvette mindenkitől .

Így összességébёn mindenkinek csökkent а fizetése, csak más-más mértékben . Van, ahol ;,csak" а
6000 forintos nehéz körülmények miatt járó pótlékot vették el, van, ahol azonban mindegyiket. Így
van olyan iskola, ahol а gyógypedagógiai asszisztensek bruttó 20 százalékkal kevesebbet visznek
haza szeptembertől . Illetve igazából csak az önkormányzati választásokat követő fizetési papíron
lett kevesebb а pénz, akkor viszont visszamenő leg levonták а tízezreket .

А sajtóban megjelentek alapján, а bércsökkentés а tanárok és iskolaigazgatók szerint hatalmas
feszültséget fog okozni, hiszen а gyógypedagógiai asszisztensek eddig is kimaradtak az elmúlt évek
béremeléseiből és kompenzációkból. Jelenleg körülbelül havi nettó 80 ezer forintért dolgoznak, ez
az összeg fog tovább csökkenni, amiből megélni egyre nehezebb lesz.

А sajtó információi szerint már többen felmondtak а mozgásjavító iskolában, mert –ahogy egyikük
fogalmazott – még а takarítók is többet keresnek, mivel ők пem а KLIK-hez tartoznak, hanem а
Gazdasági Ellátó Szolgálathoz, ahol étkezési csekket is adnak . „Vagy inkább elmennek а Tescóba
árufeltöltőnek, itt már nem éreznek semmilyen megbecsülést” – mondta egyikük .

„Ezek az emberek а gyerekek miatt voltak itt eddig is, imádják а kölyköket, szívvel-lélekke l
gondozzák őket” – mondta egy tanár, aki szerint а gyógypedagógiai asszisztensek nélkül nem
lehetne minőségi oktatást végezni . Mint elmesélte, а bércsökkenés miatti fluktuáció kárát pedig а
gyerekek látnák . „Ez egy bizalmi viszony, nemcsak а diákoknak, hanem nekünk szül őknek i s
fontos, hogy аmegismert és elfogadott segítő foglalkozzon velük” – mondja egy szülő .

Csak jogszabály dönthet а gyógypedagógiai asszisztensek illetményének megemeléséről –ennyit
válaszolt а KLIK а helyzetre. Konkrétan, а sajtó megkeresésére az alábbi választ adták : „á
pedagógus végzettséggel nem rendelkező, állami fenntartású köznevelési intézmények nevel ő -
oktató munkáját közvetlenül segítő, és technikai dolgozói а közalkalmazottak jogállásáról szól ó
1992. évi XXXIII . törvény (Kjt.) hatálya alá tartoznak . Illetményük emeléséről, а közalkalmazotti
bértábla esetleges módosításról kizárólag jogszabály dönthet” . Ez azonban egyértelműen а kérdés

kikerülése.

Egy korábbi kérdésünkre, melyben а pedagógiai szakszolgálatok átalakításával kapcsolato s
problémákra hívtuk fel а figyelmet, azt а választ adta (többek között), hogy „elkerülhetetlen, hogy а
jelentős mértékű, és szakmailag előremutató átalakítások –amelyek vitathatatlanul kedvezőbb és
átláthatóbb ellátórendszer kialakítása irányában tettek lépéseket – sértettek egyéni intézmény i
ambíciókat és érdekeket, amelyek akár egyes prob érrák eltorzított és felnagyított megjelenítésé t

eredményezhették”.
Tehát tudjuk, hogy COn szerint ezek is csak felnagyított prob éтa, mégis kérdezzük:

• Mennyi „NOKS-os” dolgozó, gyógypedagógiai asszisztens fizetése csőkkent?



• Tervezik-e kompenzálni а bércsökkenést, és Ьа igen, akkor miként?

• А kormány mit fog tenni, Ьa tömeges lesz а pályaelfagyás illetve megnövekszik а
fluktuáció? Felkészültek-e az ilyen következményekre?

Várom megtisztelő válaszát !

Budapest, 2014 . november 5 .

Ban ё Borbély(f iikó

	

Korózs Lajos
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